
MĚSÍČNÍK VYDAVATELSTVÍ ECONOMIA                                                                                              PDF SERVIS ● ČÍSLO 12 ● 10. ČERVNA 2009 

12/2009                                                                                                                 http://odpady.ihned.cz/                                                                                                                 strana 1 

Akademii věd nevadí GMO  
Akademie věd podle České televize podpoří 

pěstování geneticky modifikované kukuřice, 
případně i jiných plodin. V dlouhodobém 
výzkumu nezjistila jejich nepříznivý vliv na 
životní prostředí. Se závěry vědců ale nesou-
hlasí ekologické organizace. Ty se obávají 
zejména zdravotních dopadů geneticky modi-
fikovaných rostlin, někteří odborníci zase mají 
dojem, že by jejich pěstování způsobilo vznik 
vysoce odolných plevelů. Představitelé akade-
mie věd tyto obavy odmítají s odkazem na 
mimořádný rozsah svého výzkumu.  

Studie o pražských brownfieldech 
Mezinárodní tým studentů z univerzity v ni-

zozemském Wageningenu provádí v Praze 
výzkum budoucího využití uvolněných ploch 
okolo pražských nádraží. Výzkum se týká 
Masarykova nádraží, nádraží Žižkov, Bubny, 
Smíchov a Rohanského ostrova v Karlíně. Na 
většině těchto ploch developerské firmy  
v minulých letech oznámily projekty v celko-
vé hodnotě překračující 100 mld. Kč. Nestaví 
se však dosud nikde. Studenti podrobují analý-
ze také vztahy mezi všemi aktéry rozvoje 
brownfieldů, mezi které patří kromě stavitel-
ských firem i úřady, politické strany, občanská 
sdružení a obyvatelé města. Projekt nazvaný 
„Brownfields v centru Prahy – kritéria udrži-
telného rozvoje“ je součástí magisterského 
programu Environmentálních studií univerzity 
ve Wageningenu. Výzkumu se účastní 30 stu-
dentů ze 17 zemí. V rámci výzkumu studenti 
zatím uskutečnili 25 rozhovorů s odborníky a 
vyplnili 570 dotazníků. 

HSBC s novou kampaní  
Skupina HSBC podpoří Světový den život-

ního prostředí 5. června 2009 spuštěním nové 
globální kampaně s názvem „Buďme součástí 
zeleného řešení“. Zaměstnanci holdingu 
HSBC z celého světa budou mít možnost po-
dílet se v rámci jednotného projektu dobrovol-
ně na ochraně životního prostředí a boji proti 
důsledkům klimatických změn. 

Za vysloužilý mobil DVD s Home 
Mobilní operátor Vodafone bude za vrácené 

vysloužilé mobilní telefony rozdávat DVD  
s ekologickým filmem Home. Firma tak chce 
podpořit recyklaci starých přístrojů. Starý 
mobil může za DVD vyměnit kdokoliv, tedy 
nejen zákazník operátora. Firma nachystala 
celkem 2500 DVD. 

Krátce Editorial 

Správní řízení s MF kvůli ekologické zakázce  
Úřad pro ochranu hospodářské soutěže zahá-

jil s ministerstvem financí již čtyři správní 
řízení kvůli státní zakázce na odstranění ekolo-
gických škod. Novinářům to řekl první místo-
předseda antimonopolního úřadu pověřený 
jeho řízením Robert Neruda. Cena zakázky 
může být až 115 mld. Kč. ÚOHS zkoumá, zda 
byla zakázka vypsána v souladu se zákonem a 
zda z tendru byli tři zájemci vyřazeni právem. 

Na antimonopolní úřad se obrátili všichni tři 
vyřazení zájemci  
o zakázku. Jeden  
z nich se dožadoval, 
aby úřad předběž-
ným opatřením za-
kázku zastavil. „To 
ÚOHS zamítl, ne-
boť vzhledem k celé 
zakázce nehrozí 
uchazečům žádná 
újma,“ uvedl. Ucha-
zeči mají podat 
nabídku do soutěže 
13. srpna. Do té doby Neruda předpokládá, že 
úřad správní řízení dovede k jejich závěru. 

Tendr v minulosti kritizovala například ne-
vládní organizace Transparency International 
kvůli možnému riziku korupce. S kritikou se 
připojila Hospodářská komora. Ta tvrdí, že ve 
více menších soutěžích by měly šanci uspět i 
menší tuzemské firmy. Někteří kritici soutěže 
tvrdí, že tendr může připravit státní kasu  
o desítky miliard. Ministerstvo financí odmítá 
požadavky i některých politických stran tendr 
zastavit. Podle nedávného výroku ministra 
financí Eduarda Janoty bude ale o vítězi soutě-

že rozhodovat až vláda vzešlá z říjnových par-
lamentních voleb. 

Ministerstvo předpokládá, že se díky tendru 
podaří snížit částku na odstranění ekologických 
závazků státu, které vznikly před rokem 1992. 
Pokud by se ekologické škody odstraňovaly 
zadáváním jednotlivých zakázek, nestihl by 
stát podle ministerstva do roku 2015 dostát 
svým závazkům. Stát přitom vlastníkům zamo-
řených území přislíbil, že jim odstranění ekolo-

gických škod zapla-
tí. Závazek je práv-
ně vymahatelný a 
při jeho nesplnění 
mohou hrozit i žalo-
by nebo arbitráže. 
Do druhého kola 
tendru postoupily 
f i r m y G e o s a n 
Group, Marius Pe-
dersen Engineering 
a společnost Envi-
ronmental Services. 

Ve druhém kole už bude rozhodovat pouze 
cena, kterou uchazeči státu nabídnou. 

Ministerstvo financí již zamítlo odvolání tří 
uchazečů, kteří neuspěli v prvním kole tendru. 
Námitky proti vyřazení podalo sdružení PPF 
Advisory, Ecosoil Sud, AVE CZ odpadové 
hospodářství a Dekonta, dále konsorcium De-
me Environmental Contractors a Dredging 
International a sdružení firem PD-Gruppe – 
Stavoprogres, které se skládá z P-D Industrie-
gesellschaft a Stavoprogresu Brno. V prvním 
kole uchazeči museli podle MF prokázat 
schopnost zvládnout zakázku. 

ČOI: Sběrny odpadů se zlepšily, bylo méně prohřešků 
Česká obchodní inspekce v květnu odhalila v provozovnách zaměřených na sběr a výkup odpadů 

méně prohřešků než při předchozích kontrolách na začátku letošního roku. Různé nedostatky in-
spektoři ČOI v květnu zjistili v pěti ze 40 kontrolovaných provozoven. „Nejčastěji byly ukládány 
pokuty za nesprávné účtování, používání vah bez platného úředního ověření a absence informací  
o cenách vykupovaných kovů,“ sdělila mluvčí ČOI Kamila Juhaňáková. Pracovníci ČOI na místě 
udělili čtyři pokuty v celkové hodnotě 4000 Kč a v jednom případě zahájili s provozovatelem sběr-
ny správní řízení. „Četnost zjišťovaných nedostatků v dané oblasti díky intenzivním kontrolám 
ČOI od počátku tohoto roku klesá, a to ze zhruba 30 % na 12 %. Nicméně kontroly provozoven 
sběru a výkupu odpadů budou v následujícím období nadále pokračovat,“ podotkla ústřední ředi-
telka ČOI Jana Příhodová. 

Čtěte odborný měsíčník ODPADY 
 

Ukázkové číslo zdarma si můžete objednat na adrese 
http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php 
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Kampaň Šrotonátor přichází 
Na českobudějovickém centrálním náměstí 

proběhla od 4. června dvoudenní kampaň za 
lepší recyklaci vysloužilých elektrospotřebičů 
– Šrotonátor přichází. Odtud poputuje do další 
desítky českých měst. „Eletroodpad je v sou-
časnosti nejrychleji rostoucí druh odpadu. 
Experti odhadují, že každý Čech, narozený po 
roce 2000, vyprodukuje za svůj život 3,5 tuny 
elektronického odpadu, většinou končí na 
skládkách komunálních odpadů,“ řekla jedna  
z organizátorek akce Hana Ansorgová ze spo-
lečnosti ASEKOL. Loni se Jihočeši v počtu 
odevzdaných elektrospotřebičů mezi kraji 
umístili na 12. místě, horší byli na Karlovar-
sku a Ústecku. Nejlepší jsou na Vysočině. 

Návrh na referendum ke spalovně  
Radnice v Chotíkově vrátila přípravnému 

výboru návrh na konání místního referenda ke 
stavbě spalovny, kterou plánuje postavit na 
území obce a současně tamní skládky Plzeň-
ská teplárenská. Podle starosty v něm shledala 
chyby, např. podpisy lidí, kteří nemají v obci 
trvalé bydliště. Nesprávně uvedena jsou prý i 
některá data narození. Přípravný výbor proto 
znovu obejde lidi, seznamy překontroluje a do 
12. června předloží radnici opravený návrh. 

Zpětný sběr elektra na Pardubicku 
Zpětný sběr elektroodpadu v Pardubickém 

kraji rok od roku roste. V roce 2008 se zvýšila 
recyklace elektronických zařízení, zvláště 
počítačů, tiskáren, televizí a obrazovek, řekla 
Hana Ansorgová z firmy Asekol. Meziročně 
vzrostl o 23,5 % sběr zářivek a o 107 % sběr 
výbojek. Odhadem o čtvrtinu se v regionu 
zvýšil také zpětný odběr nejobjemnější „bílé 
techniky“, tedy praček, ledniček a dalších 
domácích spotřebičů, vyplývá z výroční zprá-
vy společnosti Elektrowin. 

Vejprnice postaví sběrný dvůr 
Nový sběrný dvůr za zhruba 11 mil. Kč 

postaví Vejprnice u Plzně. Obec téměř se  
3300 obyvateli chce moderní areál otevřít do 
konce letošního roku. Z Evropské unie na jeho 
vybudování získala dotaci bezmála 90 %. Ze 
stejného programu loni i letos v regionu 
vzniklo osm podobných sběrných dvorů,  
v současné době jich tak funguje v Plzeňském 
kraji 65, informoval Marek Sýkora z Regio-
nální rozvojové agentury Plzeňského kraje, jež 
pomáhá s realizací. 

Nový Jičín dá lidem na kompostéry 
Nový Jičín přispěje lidem na nádoby pro 

výrobu kompostu. K dispozici má město stov-
ku kompostérů, řekl místostarosta Milan 
Šturm. Nádoby na výrobu kompostu město 
zakoupilo téměř za 90 tisíc Kč. Lidem je bude 
prodávat za 300 Kč, což znamená, že obyvate-
lé města zaplatí zhruba třetinu kupní ceny, 
zbytek jim bude dotovat město. 

Odpady 

V Únanově spustila provoz elektrárna na biopaliva 
V Únanově na Znojemsku spustila provoz 

nová elektrárna na biopaliva za 6 milionů ko-
run. K výrobě energie používá bioplyn z tamní 
skládky. Ročně by mohla vyrobit 1000 až 1200 
megawatthodin elektrické energie, tedy množ-
ství odpovídající spotřebě přibližně 250 do-
mácností. Informovala o tom mluvčí společ-
nosti .A.S.A. ES Únanov Alexandra Kostřico-
vá. Firma, v níž má třetinový podíl i obec, 
skládku komunálních a průmyslových odpadů 
v Únanově provozuje. 

„Přímou návratnost investice odhadujeme na 
čtyři až pět let,“ uvedla Kostřicová. Vyrobenou 
elektřinu dodává elektrárna do distribuční sítě 
E.ON. Zařízení využívá k výrobě elektrické 
energie skládkový bioplyn, který by jinak bez 
užitku unikal do ovzduší a znečišťoval ho. 
Předpokládané roční množství využitého sklád-
kového plynu je asi 600 až 700 tisíc metrů 
krychlových. 

Skládku v Únanově provozuje .A.S.A. od 
roku 1992. Na skládku ukládají odpad města, 
obce, průmyslové podniky a živnostníci z okolí 

Únanova, velký podíl odpadu tvoří biologicky 
rozložitelný odpad, z nějž postupným rozkládá-
ním vzniká bioplyn. Nyní chtějí v Únanově 
skládku rozšířit, neboť po osmnáctiletém pou-
žívání je ta současná plná. Obec proto vykupu-
je pozemky, stavba další skládky by měla začít 
ještě letos, řekl již dříve novinářům starosta 
Vojtěch Fabík (ODS). 

Únanov je skládkováním známý. Obec, která 
má přes 1000 obyvatel, díky penězům z uklá-
dání odpadů zbohatla a patří k nejlépe zaopat-
řeným v regionu. Mohla si dovolit postavit 
například sportovní areál s koupalištěm. Má 
hotovou kanalizaci, čističku odpadních vod, je 
napojena na plyn a znojemskou úpravnu vody. 
Radnice také opravila náves a všechny silnice. 

Obec by jen letos ze skládkování měla vytě-
žit asi 18 milionů korun. Dva miliony korun 
získá z pronájmu pozemků, na nichž se skládka 
nachází. Další milion korun má z podílu na 
zisku společnosti .A.S.A. Odhadem 15 milionů 
korun by pak podle starosty měly letos vynést 
poplatky ze skládkování. 

NKÚ: ČR asi nestihne dostavět odpadní čistírny  
Nejvyšší kontrolní úřad (NKÚ) zjistil, že 

Česká republika zřejmě nestihne termín pro 
dobudování čistíren odpadních vod a kanaliza-
cí podle požadavků Evropské unie. Podle ev-
ropské směrnice musejí aglomerace s více než 
2000 obyvateli do konce roku 2010 mít odpo-
vídající čištění odpadních vod a kanalizaci, 
jinak státu hrozí sankce od EU. 

Kontrola NKÚ prokázala, že podmínky 
směrnice Rady EU nesplňuje 314 aglomerací,  
z nichž 50 včetně Prahy nezpracovalo ani kom-
pletní přípravnou do-
kumentaci projektů. 

„S ohledem na dobu 
trvání přípravné a rea-
lizační fáze projektu je 
zřejmé, že v roce 2010 
nebudou nezbytná 
opatření v těchto aglo-
merací dokončena. 
Prodloužení přechod-
ného období pro imple-
mentaci směrnice je 
nereálné, neboť délka 
přechodného období je 
součástí smlouvy o při-
stoupení České republiky k EU,“ uvedl prezi-
dent NKÚ František Dohnal. 

Předpokládané náklady na výstavby čistíren 
odpadních vod a kanalizací činí pro období let 
2007 až 2010 přes 49 miliard korun. Tyto stav-
by budou financovány zejména z fondů EU, 
tedy ve výši přes 33 miliard korun, což je  
67,5 % z celkové částky. ČR však musí zajistit 
spolufinancování ve výši téměř 16 miliard 
korun, přičemž investoři by z této sumy měli 
vynaložit z vlastních zdrojů přes 10 miliard 
korun, uvedl NKÚ. 

Podle NKÚ ale Evropská komise dosud ne-
vydala jednoznačné stanovisko definující po-
jem „vyřešená aglomerace“. Ministerstvo ze-
mědělství (MZe) a ministerstvo životního pro-
středí (MŽP) tedy stanovila vlastní kritéria. 
Nesouhlasné stanovisko Evropské komise  
s těmito kritérii by však podle úřadu ještě moh-
lo ovlivnit předpokládanou výši nákladů na 
dostavby čističek a kanalizací i termínu jejich 
dokončení. 

Strategie financování zpracovaná v roce 
2007 předpokládá, že  
z operačního programu 
Životní prostředí bude 
na vodohospodářské 
projekty čerpána fi-
nanční částka ve výši 
necelých 24 miliard 
korun. Podle analýzy 
provedené MŽP bude 
však na tyto projekty 
poskytnuto z prostřed-
ků EU asi o 8,5 miliar-
dy korun méně. 
Důvodem krácení pro-
středků jsou smlouvy 

uzavřené mezi vlastníkem a provozovatelem 
infrastruktury, které podle vyjádření EK nespl-
ňují podmínky takzvané nejlepší mezinárodní 
praxe. Ty dosud nesplňují některé smlouvy  
u projektů financovaných z Fondu soudržnosti 
v období let 2004 až 2006. V případě, že nedo-
jde k jejich úpravě, nebude příjemci podpory 
proplacena závěrečná platba ve výši 20 %  
z poskytnuté podpory EU. „Důsledkem nedoře-
šených podmínek je tak zvýšení vlastních ná-
kladů konečných příjemců dotace na spolufi-
nancování projektů,“ uvádí zpráva NKÚ. 
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Dvě pokuty od ČIŽP  
Pokutu 4,4 mil. Kč za opětovné porušení 

zákona o odpadech uložil plzeňský inspektorát 
České inspekce životního prostředí marián-
skolázeňské firmě Ister. Do bývalého prostoru 
na těžbu hlíny v Chodové Plané navezla loni 
stovky tun stavebního odpadu, i když jí to  
v březnu 2007 ministerstvo zakázalo. Infor-
movala o tom mluvčí inspekce Ivana Awwa-
dová. Firma se proti pokutě, která je jednou  
z nejvyšších na západně Čech, odvolala k mi-
nisterstvu životního prostředí, které ale potvr-
dilo rozhodnutí inspekce. Ister, který dostal už 
loni v květnu pokutu 2,2 mil. Kč, podle mluv-
čí na rozhodnutí inspekce nereaguje a neustále 
naváží odpady do vytěžené části lomu.  

Pokutu 575 tisíc Kč za porušení zákona  
o odpadech uložila Česká inspekce životního 
prostředí i firmě Kovošrot České Budějovice. 
Firma likvidovala v rozporu se zákonem auto-
vraky ve sběrně odpadů v Rudolfově a v pro-
vozovně v Českých Budějovicích, kde k tomu 
neměla povolení. Proti pokutě se firma neod-
volala, od ledna je v konkurzu.  

Půlmilionová pokuta za odpady 
Půlmilionovou pokutu za porušení zákona  

o odpadech uložil plzeňský inspektorát České 
inspekce životního prostředí firmě Pösinger 
Metallbau z Horšovského Týna. V silážním 
žlabu v sousední obci Dolní Metelsko uložila 
koncem loňského roku 42 plechových sudů  
s nebezpečnými odpady z lakovny. Obsahova-
ly zbytky barev, ředidel, barvami nasycené 
vzduchové filtry a znečištěné textilie, řekla 
mluvčí inspekce Ivana Awwadová. 

Turnovská radnice si vezme úvěr 
Turnovská radnice investuje do vodohospo-

dářského projektu Čistá Jizera, jehož cílem je 
do tří let odkanalizovat všechny obce na toku 
Jizery, 75 mil. Kč. Z úvěru zaplatí z této část-
ky 54 mil. Kč. Město ho začne čerpat až  
v příštím roce, a jeho celkové dluhy by tak 
neměly přesáhnout 130 mil. Kč, řekla  starost-
ka Hana Maierová.  

Projekt Čistá Jizera, jehož investorem je 
Vodohospodářské sdružení Turnov, bude stát  
v Turnově 260 mil. Kč, z toho podíl města činí 
45 mil. Kč. Radnice se ale rozhodla současně 
se stavbou kanalizace zrekonstruovat ulice, 
kterých se stavba dotkne. „Za zlepšení těchto 
komunikací zaplatíme dalších 30 mil. Kč,“ 
upřesnila Maierová. 

Jihlava rozdávala kompost  
Město Jihlava letos poprvé nabídlo kompost 

zdarma všem lidem, kteří se prokázali potvr-
zením o zaplacení poplatku za komunální 
odpad. Každý měl nárok na jeden desetikilo-
gramový pytel. Ve městě přibližně s 50 tisíci 
obyvateli bylo během necelých dvou měsíců 
trvání nabídky rozdáno 17 274 pytlů, řekl 
Martin Málek, mluvčí podniku Služby města 
Jihlavy. Akce byla ukončena 31. května. 

Czech Coal dá do výroby „zelené energie“ 2 mld. Kč 

Mitsubishi představila nový elektromobil i-MiEV 
Japonská automobilka Mitsubishi Motors představila svůj nový elektromobil i-MiEV, který by jí 

měl pomoci obstát v rostoucí světové konkurenci. Nový vůz se bude prodávat za 4,59 mil. jenů (asi 
900 tisíc Kč), což představuje dvojnásobek ve srovnání s cenami populárních hybridních modelů 
konkurentů Toyota a Honda kombinujících elektrický pohon s benzinovým. 

Model i-MiEV je poháněn pouze elektřinou a může být dobíjen z běžné elektrické zásuvky. Vůz 
může po sedmihodinovém nabíjení při napětí 200 voltů ujet až 160 km. „Je to vozidlo s nulovými 
emisemi. Není závislé na ropě, což ho odlišuje od hybridních automobilů,“ uvedl prezident auto-
mobilky Osamu Masuko. Společnost hodlá do března příštího roku prodat 1400 vozů i-MiEV ja-
ponským firmám a úřadům. Běžným spotřebitelům začne automobil v Japonsku nabízet v dubnu. 
Firma se bude podle Masuka snažit cenu automobilu časem snížit pod 2 mil. jenů (skoro 400 tisíc 
Kč),“ prohlásil prezident společnosti. Upozornil, že kupci vozu mohou získat dotace a daňové 
úlevy v rámci programu japonské vlády na podporu používání ekologických automobilů. 

Ekologie 

Skupina Czech Coal, která se dosud speciali-
zovala na těžbu a obchod s uhlím, elektřinou a 
emisními povolenkami, plánuje investovat do 
výroby energie ze slunce, větru či vody až dvě 
miliardy korun, informovaly Hospodářské 
noviny. „Obnovitelné zdroje energie – a solární 
energetika zvlášť – jsou dnes díky legislativě a 
státní podpoře obor s vysokou 
jistotou návratnosti,“ vysvětlil 
HN spolumajitel Czech Coal 
Petr Pudil. 

Společnost ovládla firmu 
FiitCraft Production, jednoho 
z předních producentů solár-
ních panelů v ČR. Provozuje 
také vlastní solární elektrárnu 
v Českých Velenicích a teď se 
pouští do nákupu dalších 
elektráren. „Máme už ale 
připraveno i několik projektů větrných elektrá-
ren a díváme se na možnost investic do malých 
vodních elektráren. Zajímá nás jak develop-
ment vlastních projektů, tak nákupy cizích,“ 
řekl Pudil. Cílem Pudila a jeho společníků 
Pavla Tykače a Vasila Bobela je získat zdroje 
výroby „zelené elektřiny“ o kapacitě 30 mega-
wattů. I když jde zhruba o dvacetinu výkonu 

běžné uhelné elektrárny, i tak by se Czech Coal 
zařadil mezi největší hráče v oboru obnovitel-
ných zdrojů v tuzemsku. Investice mají jít 
rychle. „Zatím máme v tomto segmentu kapa-
citu kolem 5 megawattů, už letos se ale chceme 
dostat přes 12 megawattů," upřesnil Pudil. 

Czech Coal už také tři roky chystá stavbu 
hnědouhelné elektrárny za ně-
kolik miliard korun. Projekt 
ale brzdí spory o dlouhodobé 
kontrakty na dodávku uhlí, jež 
Czech Coal vede se společ-
nostmi ČEZ a J&T. I tito hráči 
by totiž rádi stavěli vlastní 
uhelné bloky a tenčící se zá-
soby hnědého uhlí všem zá-
jemcům nestačí. Podle Pudila 
navíc nejsou jasné podmínky, 
za jakých se bude v budoucnu 

obchodovat s emisními povolenkami, a i to 
plány na stavbu elektráren komplikuje. To je 
také jeden z důvodu, proč se Czech Coal obrací 
k „zelené energii,“ píšou HN. 

Pudil a Bobela Czech Coal vlastní z 51 % 
prostřednictvím nizozemské Czech Coal N.V. 
Finačník Tykač ovládá zbytek společnosti přes 
kyperský Indoverse Czech Coal Investments. 

Na Letišti Praha se soutěží o nejtiššího dopravce 
Letiště Praha spolu s městskou částí Praha 6 

vyhlásilo třetí ročník soutěže o nejtiššího do-
pravce na Letišti Praha. Soutěžní měření se 
provádí během nejintenzivnějšího leteckého 
provozu od června do října. 
Akce by měla motivovat 
letecké společnosti k větší 
ohleduplnosti k životnímu 
prostředí s důrazem na otáz-
ku hluku. Hladinu hluku v 
okolí Letiště Praha zazname-
nává monitorovací systém 
ANOMS8 tvořený 13 moni-
torovacími stanicemi umístě-
nými v některých částech 
Prahy a několika středočes-
kých obcích. K soutěžnímu hodnocení budou 
využity stanice v Červeném Újezdu, Unhošti, 
Suchdole a ve středu a na jihovýchodním okra-
ji Horoměřic. Soutěž má dvě kategorie. Do 

kategorie proudových letedel zařadilo letiště 
deset leteckých společností, které budou letos 
na pražské letiště létat nejčastěji. Do kategorie 
vrtulových letadel zařadilo tři aerolinky. No-

vinkou letošního ročníku je, 
že lepší ohodnocení získají 
společnosti, které maximálně 
obsadí svá letadla cestující-
mi. „Soutěží se snažíme ape-
lovat na prestiž leteckých 
společností. Výsledkem je 
zlepšení kvality bydlení a 
života v okolních částech 
letiště,“ uvedl starosta MČ 
Praha 6 Tomáš Chalupa. 
Pravidla soutěže jsou na 

www.prg.aero v sekci Životní prostředí. Na 
této stránce a na webu Prahy 6 www.praha6.cz 
budou průběžné výsledky. Konečné výsledky 
budou známy do 20. prosince 2009. 
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Benátky zajistí skládku 
Benátky nad Jizerou chtějí co nejdříve zlep-

šit protipožární zabezpečení skládky komunál-
ního odpadu firmy AVE. Ke skládce totiž jen  
v květnu vyjížděli hasiči třikrát, v jednom 
případě musel být kvůli hustému dýmu vyhlá-
šen zákaz vycházení.  

Rožnov a Zubří chtějí sběrný dvůr 
Radnice Rožnova pod Radhoštěm a soused-

ního Zubří chtějí postavit nový sběrný dvůr, 
který by mohli využívat obyvatelé obou měst. 
Podmínkou je zisk evropské dotace, o kterou 
se bude Rožnov ucházet v příštím roce. Pokud 
bude město úspěšné, mohl by areál být v pro-
vozu zhruba za dva roky. 

Plán na snižování spotřeby energie 
Ve druhém přehledu o své energetické stra-

tegii oznámila společnost Electrolux, že má 
během příštích čtyř let v plánu dále dobrovol-
ně snižovat svoji spotřebu energie. Výrobní 
závody, kanceláře i velkoobchody firmy tak 
mají v roce 2012 spotřebovat oproti roku 2008 
o 15 % méně energie. Produkce CO2 bude 
snížena o 70 tisíc tun, což odpovídá množství 
CO2, jaké ročně vyprodukuje 30 tisíc aut. 
Mezi rokem 2005 a koncem roku 2008 firma 
snížila svoji spotřebu energie o 14,5 % a tím 
dosáhla cíle, který si sama vytyčila, totiž snížit 
své emise CO2 o 90 tisíc tun téměř o rok dříve, 
než zněl původní závazek. U příležitosti letoš-
ního Světového dne životního prostředí OSN 
oznámila firma nový závazek v šetření energií. 
Cílem je snížit své emise CO2 mezi roky 2005 
a 2012 o 160 tisíc tun. 

Cena Josefa Vavrouška  
Cenu Josefa Vavrouška, bývalého ministra 

životního prostředí, obdrželi letos dva kandi-
dáti: ředitelka Energetické agentury Zlínského 
kraje Miroslava Knotková a Antonín Buček  
z Ústavu lesnické botaniky, dendrologie a 
geobiocenologie Mendelovy zemědělské a 
lesnické univerzity v Brně. Již potřinácté tak 
Nadace Partnerství a Nadace Charty 77 oceni-
ly aktivity ve prospěch životního prostředí, 
které se mohou stát příkladem pro ostatní. 
Knotková byla nominována za desítky komu-
nálních projektů zaměřených na využívání 
obnovitelných zdrojů energie v obcích a úspo-
ry energie ve veřejných budovách. Porota 
ocenila i její věrnost regionální práci. Buček 
byl navržen za vytrvalost při ochraně přírody a 
krajiny, osvětovou práci a za podíl na obnově 
tradice pozemkových spolků a role nezisko-
vých organizací v ochraně přírody. Propraco-
val i teoretické základy územní ochrany příro-
dy. Porotu tvoří odborníci na životní prostředí, 
osobnosti veřejného života a zástupci nadací. 

Zájem o nízkoenergetické domy roste 
Poptávka po nízkoenergetických a pasivních 

domech od minulého roku i přes ekonomickou 
krizi a propad trhu s realitami roste. Důvodem 
jsou zvyšující se ceny energií a s tím spojená 
snaha lidí více na těchto výdajích v dlouhodo-
bém horizontu šetřit. Shodují se na tom firmy, 
které se na výstavbu energeticky úsporných 
budov specializují. „Je mnohem výhodnější 
investovat do stavby více peněz a mít doživot-
ně výrazně menší provozní náklady. Pokud se 
na návrhu budovy 
podílejí také odbor-
níci na energetiku, 
lze docílit výrazného 
snížení provozních 
nákladů při relativně 
malém nárůstu in-
vestičních nákladů,“ 
vysvětlil Jan Truxa 
ze společnosti a 
poradenského centra 
EkoWATT. Vyšší zá-
jem o energeticky úsporné budovy potvrzuje i 
majitel specializované firmy Babor Eduard 
Babor. „Dříve byla poptávka po domech bez 
ohledu na energetickou náročnost. Nyní evidu-
jeme poptávku pouze po nízkoenergetických 
nebo pasivních domech,“ uvedl Babor. 

Projekt energetických EKO domů v Leša-
nech u Nelahozevsi v současnosti dokončuje 
také společnost Anglický resort, s.r.o. „Zájem 
roste, a to přesto, že prvotní náklady jsou  
u těchto nemovitostí oproti těm standardním 

vyšší o 440 tisíc Kč včetně DPH. Roční úspora 
energie je v důsledku fotovoltaické elektrárny 
u jednoho domu téměř 43 tisíc. Ekologická 
investice je tak návratná do deseti let,“ vysvět-
luje Jakub Šmejcký z této firmy. 

Energeticky soběstačná stavba má na střeše 
fotovoltaickou elektrárnu, která na základě tzv. 
fotovoltaického jevu přeměňuje sluneční svit 
na elektrickou energii. Tento zdroj energie 
vyrábí elektřinu, kterou uživatel domu potom 

prodává za dotova-
nou výkupní cenu 
11,90 Kč/kWh, a 
naopak za energii, 
kterou v domě spo-
třebovává, zaplatí 
3,50 Kč/kWh. Vý-
kupní cena je na zá-
kladě vyhlášky z ro-
ku 2007 garantována 
po dobu 20 let. 
Na úspory energií  

a využití obnovitelných zdrojů v rodinných a 
bytových domech je zaměřen i program Zelená 
úsporám, který začal 22. dubna. Můžou se do 
něj zapojit fyzické osoby, společenství vlastní-
ků bytových jednotek, bytová družstva, města a 
obce, podnikatelské subjekty a případně další 
právnické osoby. Určen je na zateplení budov, 
novou výstavbu v pasivním energetickém stan-
dardu a obnovitelné zdroje pro vytápění a pří-
pravu teplé vody. V příštích čtyřech letech má 
nabídnout dotaci až pro 250 tisíc domácností. 
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Nové ekologické digitální billboardy v New Yorku 
Nové druhy digitálních billboardů vyrostou v 

ulicích New Yorku. Společnost Lamar Adverti-
sing oznámila instalaci billboardů s technologií 
od společnosti Magink. 
Tento digitální billboard 
využívající OLED displeje 
vyžaduje pro provoz mno-
hem méně energie a je 
přátelský ke svému okolí, 
což společnosti Lamar 
umožňuje nabízet vysoce 
cílenou reklamu i ve čtvr-
tích, kde běžné digitální 
billboardy nebylo možné 
instalovat. „Díky eko- 
-friendly technologii od 
Magink může Lamar insta-
lovat billboardy, které 
světlem neruší okolí. Je to skvělý projekt pro 
čtvrť Bronx,“ řekl Ruben Diaz, Jr, starosta 
Bronxu. „Je to i další znamení toho, že Bronx, 

stejně jako ostatní části New Yorku, nabízí 
obrovskou příležitost pro zadavatele reklamy a 
obchodníky, protože se jim zde nabízí široké 

publikum.“  
Magink digitální billboard 
v sobě zahrnuje dvě před-
nosti – flexibilitu digitální 
plochy a přitom tím, že 
světelnými efekty neruší 
okolí, ho lze přirovnat 
klasickému billboardu. 
Obsah vysílání bude řízený 
na dálku ze síťového stře-
diska společnosti Lamar, 
které se nachází v Los An-
geles. Obrázky a texty na 
billboardu můžou být změ-
něny kliknutím myši, což 

umožňuje inzerentům být aktuální a velmi 
efektivně zacílit své zprávy. Správu uvedl ser-
ver www.superscreen.cz . 
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